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တင္ျပျခင္း (ဦးဆန္းဝင္း) ............................................................................................................................. 5 

၇.၃။ EITI လုပ္ငန္းစဥ္၊ အစီရင္ခံစာအခ်ိန္ဇယား ႏွင့္ အဆင့္မ်ားအေၾကာင္း ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း 

(ေဒၚတာရာေမာင္) ...................................................................................................................................... 6 

၇.၄။ ပထမအႀကိမ္ EITI အစီရင္ခံစာအေပၚ အႀကံျပဳတုိက္တြန္းခ်က္မ်ားအား ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း 

(ေဒၚတာရာေမာင္) ...................................................................................................................................... 9 

၈။ ေနာက္ဆက္တြမဲ်ား ................................................................................................................................. 15 

၈.၁။ ေနာက္ဆက္တြ ဲ(၁) အခမ္းအနားအစီအစဥ္ ..................................................................................... 15 

 

 

  



2 
 

၁။ အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲ အေၾကာင္းအရာ အက်ဥ္းခ်ဳပ္ 
အီးအုိင္တီအုိင္လုပ္ငန္းစဥ္အား သိနားလည္ေစျခင္း ႏွင့္ ၂၀၁၄-၁၅ ႏွင့္ ၂၀၁၅-၁၆ ခုႏွစ ္ ၂ ႏွစ္စာ 

Reconciliation အစီရင္ခံစာကုိ ျပင္ဆင္ႏိုင္ရန္အတြက္ ပုဂၢလိကက႑ႏွင့္ က်င္းပျပဳလုပ္သည့္ 

အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြဲကုိ ၂၀၁၇ ခုႏွစ္၊ စက္တင္ဘာလ ၂၇ ရက္ေန႔တြင္ ရန္ကုန္ၿမိဳ႕ရိွ Summit Parkview 

ဟုိတယ္၌ က်င္းပျပဳလုပ္ခဲ့ပါသည္။ အီးအုိင္တီအုိင္လုပ္ငန္းစဥ္အား သိနားလည္ေစျခင္း ႏွင့္ ၂၀၁၄-၁၅ ႏွင္ ့

၂၀၁၅-၁၆ ခုႏွစ္ ၂ ႏွစ္စာ Reconciliation အစီရင္ခံစာကုိ ျပင္ဆင္ႏိုင္ရန္အတြက္ ပုဂၢလိကက႑ႏွင့္ 

က်င္းပျပဳလုပ္သည့္ အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြသုိဲ႔ ပုဂၢလိကက႑၏ သုံးပြင့္ဆုိင္ညႊန္ေပါင္းအဖြဲ႔မွ ကိုယ္စားလွယ္မ်ား၊ 

ေက်ာက္မ်က္ ေက်ာက္စိမ္းကုမၸဏီမွ ကုိယ္စားလွယ္မ်ား၊ သတၱဴတြင္းလုပ္ငန္းမွ ကုိယ္စားလွယ္မ်ား၊ ေရနံ ႏွင့္ 

သဘာဝ ဓါတ္ေငြ႔လုပ္ငန္းမွ ကုိယ္စားလွယ္မ်ား ႏွင့္ ဖက္စပ္သစ္ေတာလုပ္ငန္းမွ ကုိယ္စားလွယ္ ႏွင့္ စီမံကိန္း 

ႏွင့္ ဘ႑ာေရးဝန္ႀကီးဌာနမွ ကုိယ္စားလွယ္တစ္ဦးႏွင့္ MEITI-NCS ရံုးမ ွ တာဝန္ရိွသူမ်ားတုိ႔ 

တက္ေရာက္ခဲ့ၾကပါသည္။ ယင္းအလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲက်င္းပရျခင္း၏ ရည္ရြယ္ခ်က္မွာ ပုဂၢလိကက႑မွ 

ျမန္မာႏုုိင္ငံ၏ အီးအုိင္တီအိုင္လုပ္ငန္းစဥ္တစ္ခုလုံးကုိ သိရွိနားလည္ႏုုိင္ေစရန္၊ နယ္ပယ္သတ္မွတ္ေလ့လာျခင္း 

အစီရင္ခံစာကုိဆန္းစစ္ႏိုုင္ရန္ ၾကိဳတင္ျပင္ဆင္မႈျပဳလုုပ္ရန္ ႏွင္ ့ Reconciliation အစီရင္ခံစာအတြက္ 

အခ်ိန္တုုိအတြင္းပ့ံပိုုးမႈမ်ားျပဳလုုပ္ႏုိင္ျပီး သတင္းအခ်က္အလက္မ်ား ေကာက္ယူရာတြင္ အဆင္ေျပေခ်ာေမြ႔ 

မႈမ်ား ရွိေစရန္အတြက္ အဆင္သင့္ျပင္ဆင္ ေဆာင္ရြက္ထားရိွႏိုင္ရန္တုိ႔ျဖစ္ပါသည္။ အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြကဲာလ 

တစ္ရက္တာအတြင္း အီးအုိင္တီအုိင္အေၾကာင္းသိနားလည္ေစရန္ ႏွင့္ ၎၏ လုပ္ငန္းစဥ္ (အခ်ိန္ဇယား) အား 

ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း၊ ၂၀၁၆ အီးအုိင္တီအုိင္ စံႏႈန္းမ်ားအေၾကာင္း ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း၊ ပထမအႀကိမ္ MEITI 

အစီရင္ခံစာအတြက္ အႀကံျပဳခ်က္မ်ားအား ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း ႏွင့္ ယခုုႏွစ္တြင္ ဆံုုးျဖတ္အတည္ျပဳထားသည့္ 

ထည့္သြင္းမည့္အခ်က္မ်ားအား တင္ျပေဆြးေႏြးျခင္း ႏွင့္ ၾကိဳတင္ျပင္ဆင္မႈ မ်ားအတြက္ ညိွႏွိဳင္းျခင္း ႏွင့္ 

ဆက္သြယ္ရမည့္ ကိုုယ္စားလွယ္မ်ား စာရင္းရယူျခင္းတုိ႔ကုိေဆာင္ရြက္ခဲ့ပါသည္။ ရလဒ္မ်ားအေနျဖင့္ 

ျမန္မာႏုုိင္ငံ၏ အီးအုိင္တီအုိင္လုပ္ငန္းစဥ္တစ္ခုလံုးကုိ သယံဇာတအရင္းအျမစ္မ်ားတူးေဖာ္ထုတ္လုပ္ 

ေရာင္းခ်မႈမ်ားတြင္ ပါဝင္ေနသည့္ ကုမၸဏီမ်ားအား သိရွိနားလည္ေအာင္ ရွင္းလင္းတင္ျပႏုိင္ခဲ့ျခင္း၊ ယခုုႏွစ္တြင္ 

ဒုတိယအႀကိမ္အစီရင္ခံစာ၌ ဆုုံးျဖတ္အတည္ျပဳထားသည္ ့ထည့္သြင္းမည့္အခ်က္မ်ားအား တင္ျပေဆြးေႏြးျခင္း၊ 

ၾကိဳတင္ျပင္ဆင္မႈမ်ားအတြက္ ညွိႏိွဳင္းျခင္း ႏွင့္ ကုမၸဏီအသီးသီးမွ ဆက္သြယ္ရမည့္ ကုုိယ္စားလွယ္မ်ားစာရင္း 

တုိ႔ကုိ ရယူႏိုင္ခဲ့ျခင္းတုိ႔ေၾကာင့္ ေအာင္ျမင္ခဲ့ေသာအလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြတဲစ္ခုပင္ျဖစ္ပါသည္။ 

၂။ အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြ၏ဲ ရည္ရြယ္ခ်က္ 
အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြဲကုိ ေအာက္ပါရည္ရြယ္ခ်က္မ်ားျဖင့္ က်င္းပျပဳလုပ္ခဲ့ပါသည္။ 

 ျမန္မာႏုုိင္ငံ၏ အီးအိုင္တီအိုင္လုပ္ငန္းစဥ္တစ္ခုလုံးကုိ သိရွိနားလည္ႏုုိင္ေစရန္၊  

 နယ္ပယ္သတ္မွတ္ေလ့လာျခင္း အစီရင္ခံစာကုိဆန္းစစ္ႏိုုင္ရန္ ၾကိဳတင္ျပင္ဆင္မႈျပဳလုုပ္ရန္ ႏွင့္  
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 Reconciliation အစီရင္ခံစာအတြက္ အခ်ိန္တုုိအတြင္းပ့ံပိုုးမႈမ်ားျပဳလုုပ္ႏိုုင္ျပီး သတင္းအခ်က္ 

အလက္မ်ား ေကာက္ယူရာတြင္ အဆင္ေျပေခ်ာေမြ႔မႈမ်ား ရိွေစရန္အတြက္ အဆင္သင့္ျပင္ဆင္ 

ေဆာင္ရြက္ထားရိွႏိုင္ရန္။ 
 

၃။ အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြ၏ဲ ေမွ်ာ္မွန္းရလဒ္မ်ား 
အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြဲ၏ ေမွ်ာ္မွန္းရလဒ္မ်ားမွာ ေအာက္ပါအတုိင္းျဖစ္ပါသည္။ 

 ျမန္မာႏုုိင္ငံ၏ အီးအိုင္တီအိုင္လုပ္ငန္းစဥ္တစ္ခုလုံးကုိ သိရွိနားလည္ႏုုိင္ေစျခင္း  

 နယ္ပယ္သတ္မွတ္ေလ့လာျခင္း အစီရင္ခံစာကုိဆန္းစစ္ႏိုုင္ရန္ ၾကိဳတင္ျပင္ဆင္မႈျပဳလုုပ္ႏုိင္ျခင္း  

 Reconciliation အစီရင္ခံစာအတြက္ အခ်ိန္တုုိအတြင္းပ့ံပိုုးမႈမ်ားျပဳလုုပ္ႏိုုင္ျပီး သတင္းအခ်က္ 

အလက္မ်ား ေကာက္ယူရာတြင္ အဆင္ေျပေခ်ာေမြ႔မႈမ်ား ရိွေစရန္အတြက္ အဆင္သင့္ျပင္ဆင္ 

ေဆာင္ရြက္ထားရိွႏိုင္ျခင္း 
၄။ ကာလ ႏွင့္ က်င္းပသည့္ေနရာ 
အီးအုိင္တီအုိင္လုပ္ငန္းစဥ္အား သိနားလည္ေစျခင္း ႏွင့္ ၂၀၁၄-၁၅ ႏွင့္ ၂၀၁၅-၁၆ ခုႏွစ ္ ၂ ႏွစ္စာ 

Reconciliation အစီရင္ခံစာကုိ ျပင္ဆင္ႏိုင္ရန္အတြက္ ပုဂၢလိကက႑ႏွင့္ က်င္းပျပဳလုပ္သည့္ 

အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြဲကုိ ၂၀၁၇ ခုႏွစ္၊ စက္တင္ဘာလ ၂၇ ရက္ေန႔တြင္ ရန္ကုန္ၿမိဳ႕ရိွ Summit Parkview 

ဟုိတယ္၌ က်င္းပျပဳလုပ္ခဲ့ပါသည္။  

၅။ ေဆြးေႏြးပြသုိဲ႔ တက္ေရာက္သူမ်ား 
အီးအုိင္တီအုိင္လုပ္ငန္းစဥ္အား သိနားလည္ေစျခင္း ႏွင့္ ၂၀၁၄-၁၅ ႏွင့္ ၂၀၁၅-၁၆ ခုႏွစ ္ ၂ ႏွစ္စာ 

Reconciliation အစီရင္ခံစာကုိ ျပင္ဆင္ႏိုင္ရန္အတြက္ ပုဂၢလိကက႑ႏွင့္ က်င္းပျပဳလုပ္သည့္ 

အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြဲသုိ႔ ပုဂၢလိကက႑၏ သုံးပြင့္ဆိုင္ညႊန္ေပါင္းအဖြ႔ဲမွ ကုိယ္စားလွယ္မ်ား၊ ေက်ာက္မ်က္ 

ေက်ာက္စိမ္းကုမၸဏီမ ွ ကုိယ္စားလွယ္မ်ား၊ သတၱဴတြင္းလုပ္ငန္းမွ ကုိယ္စားလွယ္မ်ား၊ ေရနံ ႏွင့္ သဘာဝ 

ဓါတ္ေငြ႔လုပ္ငန္းမွ ကိုယ္စားလွယ္မ်ား ႏွင့္ ဖက္စပ္သစ္ေတာလုပ္ငန္းမွ ကိုယ္စားလွယ္ ႏွင့္ စီမံကိန္း ႏွင့္ 

ဘ႑ာေရးဝန္ႀကီးဌာနမွ ကိုယ္စားလွယ္တစ္ဦးႏွင့္ MEITI-NCS ရံုးမွ တာဝန္ရွိသူမ်ားအပါအဝင္ စုစုေပါင္း 

(၁၇၀) ဦး တက္ေရာက္ခဲ့ၾကပါသည္။  

၆။ ေဆြးေႏြးပြ ဲအစီအစဥ္ 
 

အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြဲ တစ္ရက္တာကာလအတြင္း အဓိကအားျဖင့္ အီးအုိင္တီအိုင္အေၾကာင္းသိနားလည္ေစရန္ 

ႏွင့္ ၎၏ လုပ္ငန္းစဥ္ (အခ်ိန္ဇယား) အား ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း၊ ၂၀၁၆ အီးအုိင္တီအိုင္ စံႏႈန္းမ်ားအေၾကာင္း 
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ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း၊ ပထမအႀကိမ္ MEITI အစီရင္ခံစာအတြက္ အႀကံျပဳခ်က္မ်ားအား ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း ႏွင့္ 

ယခုုႏွစ္တြင္ ဆုုံးျဖတ္အတည္ျပဳထားသည့္ ထည့္သြင္းမည့္အခ်က္မ်ားအား တင္ျပေဆြးေႏြးျခင္း ႏွင့္ 

ၾကိဳတင္ျပင္ဆင္မႈ မ်ားအတြက္ ညွိႏိွဳင္းျခင္း ႏွင့္ ဆက္သြယ္ရမည့္ ကုုိယ္စားလွယ္မ်ား စာရင္းရယူျခင္းတုိ႔ကုိ 

ေဆာင္ရြက္ခဲ့ပါသည္။ အစီအစဥ္ အေသးစိတ္ကုိ ေနာက္ဆက္တြ ဲ(၁) တြင္ေဖာ္ျပထားပါသည္။ 

၇။ အလုပ္ရုံ ေဆြးေႏြးပြေဲန႔ (၁၈-၉-၂၀၁၇)  

၇.၁။ ႀကိဳဆုိႏႈတ္ခြန္းဆက္သျခင္း၊ မိတ္ဆက္ျခင္း ႏွင့္ အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြ၏ဲ ရည္ရြယ္ခ်က္မ်ားအား 

ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း (ဦးထြန္းေပၚဦး၊ Technical Specialist at NCS) 

ဦးထြန္းေပၚဦးမွ ပထမဦးစြာ အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြသဲို႔ စုံလင္စြာ တက္ေရာက္ေပးၾကသည့္ ပုဂၢလိက႑မွ 

ကိုယ္စားလွယ္မ်ားအား ႏႈတ္ခြန္းဆက္သပါေၾကာင္း ႏွင့္ ေက်းဇူးတင္ရွိပါေၾကာင္း၊ EITI လုပ္ငန္းဟာ 

သဘာဝအရင္းအျမစ္မ်ားအား ပြင့္လင္းျမင္သာၿပီး တာဝန္ခံမႈရွိစြာ စီမံခန္႔ခြဲႏုိင္ေရး အားေပးအားေျမွာက္ျပဳရန္ 

အတြက္ ကမာၻ႔စံသတ္မွတ္ခ်က္တစ္ခုျဖစ္ပါတယ္။ 

 

 ျမန္မာႏိုင္ငံအေနႏွင့္လည္း ႏိုင္ငံေရး၊ စီးပြားေရး ႏွင့္ လူမႈေရးေျပာင္းလဲမႈျဖစ္စဥ္မ်ားတြင္ သန္႔ရွင္းေသာအစုိးရ၊ 

ေကာင္းမြန္ေသာအုပ္ခ်ဳပ္မႈ ျဖစ္ေစရန္အတြက္ တြင္းထြက္သယံဇာတတူးေဖာ္ေရးလုပ္ငန္းမ်ားတြင္ 

ပြင့္လင္းျမင္သာမႈရွိေစရန္ ႏွင့္ ႏုိင္ငံဖြံ႔ၿဖိဳးမႈႏွင့္ စီးပြားေရးတုိးတက္မႈမ်ားအတြက္ လက္ေတြ႔အက်ိဳးရိွၿပီး 

ေနာင္လာေနာင္သာမ်ားအတြက္ ေရရွည္တည္တ့ံမည့္ ဖြံ႔ၿဖိဳးမႈျဖစ္ေစရန္တုိ႔အတြက္ အစုိးရ၊ ပုဂၢလိက ႏွင့္ 

အရပ္ဘက္လူမႈအဖြဲ႔အစည္းက႑မ်ားမွ ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္မည္ဆုိတဲ့ ရည္ရြယ္ခ်က္မ်ားျဖင့္ EITI 

လုပ္ငန္းစဥ္မွာ ပါဝင္ေဆာင္ရြက္ျခင္းျဖစ္ပါတယ္။ ျမန္မာႏုိင္ငံဟာ တြင္းထြက္သယံဇာတအရင္းအျမစ္ 
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တူးေဖာ္ေရးလုပ္ငန္းမ်ား ပြင့္လင္းျမင္သာမႈေဖာ္ေဆာင္ေရး (Extractive Industries Transparency 

Initiative- EITI) လုပ္ငန္းစဥ္မွာ ပါဝင္ေဆာင္ရြက္ရန္ ၂၀၁၂ ခုႏွစ္ကတည္းကစတင္ခဲ့ေၾကာင္း 

ေျပာၾကားခဲ့ပါသည္။ 

ယင္းေနာက္ ၎မ ွ ျမန္မာႏိုင္ငံ EITI ဒုတိယအႀကိမ္ ႏွင့္ တတိယအႀကိမ္ အစီရင္ခံစာအတြက္ 

လ်ာထားသတ္မွတ္ထားတဲ့ လုပ္ငန္းဇယားအတုိင္း အခ်ိန္မီၿပီးစီးေရး ႏွင့္ အရည္အေသြးျပည့္မီသည့္ 

အစီရင္ခံစာထြက္ရွိရနအ္တြက္ အက်ိဳးဆက္စပ္ပတ္သက္သူအားလုံး ပူးေပါင္းပါဝင္ေဆာင္ရြက္သြားရမွာ 

ျဖစ္သည့္အတြက္ ပုဂၢလိကက႑မွ ကိုယ္စားလွယ္မ်ားအေနျဖင့္လည္း ပူးေပါင္းပါဝင္ေဆာင္ရြက္ေစခ်င္ေၾကာင္း 

ေျပာၾကားခ့ဲပါသည္။  

ယခုအလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြဲကို MEITI လုပ္ငန္းစဥ္တြင္ ပါဝင္ေနေသာ ပုဂၢလိကက႑မွ ကုိယ္စားလွယ္မ်ား 

အေနျဖင့္ MEITI လုပ္ငန္းစဥ္၊ အစီရင္ခံစာ အခ်ိန္ဇယား ႏွင့္ MEITI 2016 စံႏႈန္းအေၾကာင္း ကုိ 

သိနားလည္ေစရန္၊ Scoping Study အစီရင္ခံျခင္းအေပၚ ျပန္လည္ဆန္းစစ္မႈေဆာင္ရြက္ျခင္း အဆင္သင့္ 

ျဖစ္ေနေစရန္၊ ေဒတာစုေဆာင္းျခင္း၊ အခ်ိန္ဇယားအတုိင္း အရည္အေသြးမီေသာ ကိန္းဂဏာန္း အခ်က္အလက္ 

မ်ားကုိ အခ်ိန္မီရရိွရန္ရည္ရြယ္၍ က်င္းပခဲ့ျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း ေျပာၾကားခ့ဲပါသည္။ 

၎ေနာက္ ဦးထြန္းေပၚဦးမွ ပုဂၢလိကက႑မွ တက္ရာက္လာၾကသည့္ သတၱဴက႑၊ ေရနံ ႏွင့္ သဘာဝဓါတ္ေငြ႔ 

ႏွင့္ ေက်ာက္မ်က္က႑ ႏွင့္ ဖက္စပ္သစ္ေတာက႑မွ ကိုယ္စားလွယ္မ်ားအား မိတ္ဆက္ျခင္းတုိ႔ကုိ 

ေဆာင္ရြက္ခဲ့ပါသည္။  

၇.၂။ အီးအုိင္တီအုိင္အေၾကာင္းသိနားလည္ေစရန္ ႏွင့္ ၎၏ လုပ္ငန္းစဥ္ (အခ်ိန္ဇယား) အား ရွင္းလင္း 

တင္ျပျခင္း (ဦးဆန္းဝင္း) 

ဦးဆန္းဝင္းမွ ျမန္မာႏိုင္ငံအီးအုိင္တီအိုင္လုပ္ငန္းစဥ္၏ ေနာက္ခံသမုိင္းေၾကာင္းမ်ားကုိ ရွင္းလင္းတင္ျပရာတြင္ 

၂၀၁၂ ခုႏွစ္၊ ဒီဇင္ဘာလ ၁၄ ရက္ေန႔တြင္ ႏုိင္ငံေတာ္သမၼတရုံးမွ အမိန္႔ေၾကာ္ျငာစာအမွတ္ (၉၉/၂၀၁၂) ျဖင့္ 

MEITI Leading Authority ကိုဖြဲ႔စည္းခ့ဲေၾကာင္း၊ ၂၀၁၄ ခုႏွစ္ ေမလ ၇ ရက္ေန႔တြင္ ျမန္မာႏုိင္ငံ၏ 

အီးအုိင္တီအုိင ္ အဖြဲ႔ဝင္ေလာင္းေလွ်ာက္လႊာအား ႏုိင္ငံတစ္ကာအီးအုိင္တအုိီင္ဘုတ္အဖြဲ႔သို႔ ေပးပုိ႔ခဲ့ေၾကာင္း၊ 

၂၀၁၄ ခုႏွစ္၊ ဇူလိႈင္လ ၁-၂ ရက္ေန႔တြင္ ႏုိင္ငံတကာ အီးအုိင္တီအုိင္ဘုတ္အဖြ႔ဲအစည္းအေဝးမွ ျမန္မာႏိုင္ငံကုိ 

၄၅ ႏုိင္ငံေျမာက္ အီးအုိင္တီအုိင္အဖြ႔ဲဝင္ေလာင္းႏိုင္ငံအျဖစ္ ေၾကျငာခ့ဲေၾကာင္း၊ ၂၀၁၆ ခုႏွစ္ ဇန္နဝါရီလတြင္ 

ျမန္မာႏုိင္ငံ၏ ပထမဦးဆုံး အီးအုိင္တီအုိင္အစီရင္ခံစာကုိ ႏုိင္ငံတကာ အီးအုိင္တီအုိင္ အတြင္းေရးမွဴးခ်ဳပ္ရံုးသုိ႔ 

တင္ျပခဲ့ေၾကာင္း၊ ၂၀၁၆ ခုႏွစ္ မတ္လတြင္ အစုိးရအေျပာင္းအလဲတြင္ ဖ်က္သိမ္းခဲ့သည့္ MEITI 

ဦးေဆာင္ေကာ္မတီကုိ ျပည္ေထာင္စုအစုိးရအဖြဲ႔မွ ၂၀၁၆ ခုႏွစ္ ဒီဇင္ဘာလတြင္ ျပန္လည္ဖြဲ႔စည္းခဲ့ေၾကာင္း၊ 

၂၀၁၇ ခုႏွစ္၊ ဇန္နဝါရီလတြင္ ႏုိင္ငံတကာအီးအုိင္တီအိုင္ဘုတ္အဖြ႔ဲသုိ႔ ဒုတိယႏွင့္တတိယအႀကိမ္ 

အီးအုိင္တီအုိင္အစီရင္ခံစာကုိ ၂၀၁၈ ခုႏွစ္ မတ္လ ၃၁ ရက္ေန႔တြင္ တင္ျပခြင့္ ျပဳရန ္ ေလွ်ာက္ထားခ့ဲေၾကာင္း 
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ႏွင့္ ၂၀၁၇ ခုႏွစ္ ေဖေဖာ္ဝရီလ ၂၈ ရက္ေန႔တြင္ ျမန္မာႏုိင္ငံအီးအုိင္တီအိုင္သုံးပြင္ဆုိ့င္ညႊန္ေပါင္း အဖြဲ႔ကုိ 

ျပန္လည္ဖြဲ႔စည္းခဲ့ေၾကာင္း ရွင္းလင္းတင္ျပခဲ့ပါသည္။  

 

 
ယင္းေနာက္ ၎မွ ဘ႑ာေရးႏွစ္ႏွစ္စာပါဝင္သည္ ့ ဒုတိယအႀကိမ္အစီရင္ခံစာထြက္ရွိရန္ စီစဥ္ထားသည့္ 

အခ်ိန္ဇယားအေၾကာင္း အနည္းငယ္ရွင္းလင္းတင္ျပခဲ့ၿပီး အီးအုိင္တီအုိင္လုပ္ငန္းစဥ္ကုိ ေရရွည္တည္တ့ံေစေရး 

အတြက္ေဆာင္ရြက္ရျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း၊ ၎ကုိေဆာင္ရြက္ျခင္းအားျဖင့္ အစုိးရပိုင္းအေနျဖင့္ သယံဇာတစီမ ံ

အုပ္ခ်ဳပ္ေရးယႏၱရားေကာင္းမြန္လာျခင္း ႏွင္ ့ ယုံၾကည္မႈတုိးပြားမႈကုိျဖစ္ေစေၾကာင္း၊ ပုဂၢလိကက႑အေနျဖင့္ 

လည္း တည္ၿငိမ္ေသာရင္းႏွီးျမွပ္ႏွံမႈဆီသုိ႔ ဦးတည္သြားေစေၾကာင္း ႏွင့္ အရပ္ဘက္လူမႈအဖြ႔ဲအစည္းမ်ား 

အေနျဖင့္လည္း ေဒသခံအက်ိဳးစီးပြားကုိ တုိးပြားေအာင္ ေဆာင္ရြက္ႏိုင္ေၾကာင္း ရွင္းလင္းတင္ျပခဲ့ပါသည္။  

၎အျပင္ ျမန္မာႏိုင္ငံအေနျဖင့္ ၂၀၁၂ ခုႏွစ္ Corruption Perceptions Index အရ ၁၇၄ ႏိုင္ငံတြင္ ၁၇၂ 

အဆင့္ရွိၿပီး ၂၀၁၃ ခုႏွစ္တြင္ ၁၅၇ အဆင့္သုိ႔ တုိးတက္ေကာင္းမြန္လာသည္ကုိ ေတြ႔ရေၾကာင္း ႏွင့္ 

တင္းျပည့္အဖြဲ႔ဝင္ေလာင္းျဖစ္ျခင္း/မျဖစ္ျခင္းတုိ႔တြင္ ျဖစ္ေပၚႏုိင္သည့္ အက်ိဳးဆက္မ်ားကုိ ရွင္းလင္းတင္ျပ 

ခဲ့ပါသည္။  

၇.၃။ EITI လုပ္ငန္းစဥ္၊ အစီရင္ခံစာအခ်ိန္ဇယား ႏွင့္ အဆင့္မ်ားအေၾကာင္း ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း 

(ေဒၚတာရာေမာင္)  

ေဒၚတာရာေမာင္မွ ျမန္မာႏိုင္ငံအေနျဖင့္ ဘာေၾကာင့္ EITI ႏိုင္ငံတစ္ကာစံႏႈန္းကုိ က်င့္သုံးရလဲႏွင့္ စပ္လ်ဥ္း၍ 

၂၀၁၀ ခုႏွစ္ ျမန္မာ့ပို႔ကုန္တန္ဖိုး၏ ရာခိုင္ႏႈန္းအမ်ားစုမွာ သယံဇာတအရင္းအျမစ္မ်ား ထုတ္ယူေရာင္းခ်ျခင္းမွ 

ရရွိေၾကာင္း၊ သဘာဝသယံဇာတတူးေဖာ္ထုတ္လုပ္မႈဆုိင္ရာ ခြင့္ျပဳမိန္႔မ်ားအေနျဖင့္ ၂၀၁၃ ခုႏွစ ္
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ေအာက္တိုဘာလတြင္ ကုန္းတြင္းေရနံႏွင့္ သဘာ၀ဓာတ္ေငြ.လုပ္ကြက္မ်ား ၁၆ ကြက္လုပ္ကုိင္ခြင့္ျပဳခဲ့ေၾကာင္း၊ 

၂၀၁၄ ခုႏွစ ္ မတ္လတြင္ ကမ္းလြန္ေရနံလုပ္ကြက္မ်ား အကြက္ ၂၀ လုပ္ကုိင္ခြင့္ျပဳခဲ့ၿပီး လက္ရွိကာလအထိ 

သတၱဳတြင္းလုပ္ငန္း ခြင့္ၿပဳမိန္႔ေပါင္း (အၾကီးစားခြင့္ၿပဳမိန္႔၊ အေသးစားခြင့္ၿပဳမိန္႔၊ လက္လုပ္လက္စား 

ခြင့္ၿပဳမိန္႔ေပါင္း) ၂၃၂၄ ကြက္ကုိ လုပ္ကုိင္ခြင့္ေပးထာားေၾကာင္း၊ ၂၀၁၂ ခုႏွစ္ Transparency Internatinal ၏ 

CPI ဆန္းစစ္ခ်က္အရ ျမန္မာႏုိင္ငံသည္ ႏုိင္ငံေပါင္း ၁၇၄ ႏိုင္ငံတြင္ ၁၇၂ အဆင့္သာရိွေၾကာင္း ႏွင့္ 

ယင္းတုိ႔ေၾကာင့္  ျမန္မာႏုိင္ငံအပါအဝင္ သယံဇာတေပါၾကြယ္ဝသည့္ႏုိင္ငံမ်ားအေနျဖင့္ သဘာဝသယံဇာတ 

က်ိန္စာသင့္ျခင္းလား (သုိ႔) သဘာဝမွေပးေသာ ဆုလာဘ္လား ဆုံးျဖတ္သင့္ၿပီျဖစ္ေၾကာင္း၊ 

သယံဇာတအရင္းအျမစ္မ်ားကုိ ေကာင္းမြန္စြာ စီမံအုပ္ခ်ဳပ္မႈမရွိလွ်င္ သယံဇာတၾကြယ္ဝေသာ ႏုိင္ငံမ်ားသည္ 

သယံဇာတမရိွသည့္ႏိုင္ငံမ်ားထက္ ေလးဆခန္႔ေနာက္က်သည္ကုိ ၁၉၇၀-၁၉၉၃ ခုႏွစ္အတြင္း ေလ့လာဆန္းစစ္ 

ခ်က္မ်ားအရေတြ႔ရေၾကာင္း၊ သဘာဝသယံဇာတ စီမံခန္႔ခြဲအုပ္ခ်ဳပ္ရာတြင္ အစုိးရ ႏွင့္ 

ျပည္သူ႔က႑အဖြဲ႔အစည္းအမ်ား၌ စြမ္းေဆာင္ရည္ရွိရန္၊ ပြင့္လင္းျမင္သာမႈရိွစြာ ႏွင့္ တာဝန္ယူမႈ/ခံမႈ ရွိစြာ 

စီမံခန္႔ခြဲရန ္ ႏွင့္ ပတ္သက္သူမ်ားအားလုံးပါဝင္ရန္ အေရးႀကီးေၾကာင္း ႏွင့္ ေကာင္းမြန္ေသာ 

စီမံအုပ္ခ်ဳပ္မႈအေၾကာင္းကုိ ရွင္းလင္းတင္ျပခဲ့ပါသည္။ 

ယင္းေနာက္ ၎မ ွ EITI ကို အေကာင္အထည္ေဖာ္ျခင္းျဖင့္ အစုုိးရ၏ အုုပ္ခ်ဳပ္မႈ ယႏၱယားအား 

ပုုိမုုိအားေကာင္းေစၿပီး ေကာင္းမြန္ေသာအစုုိးရျဖစ္ေပၚေရးအားထုုတ္မႈကုုိ အေထာက္အကူျပဳေစျခင္း၊ 

ပြင့္လင္းျမင္မႈရွိျခင္း၊ တာဝန္ခံမႈရိွျခင္းအေပၚ ႏိုုင္ငံတကာ၏ လက္ခံ၊ ေထာက္ခံမႈကုုိ ရရွိႏုုိင္ျခင္း၊ သဘာဝ 

သယံဇာတ တူးေဖာ္ထုုတ္လုုပ္ေရး ႏွင့္ ပတ္သက္ေသာ သတင္းအခ်က္အလက္မ်ားကုုိ 

တစ္ေနရာတည္းတြင္ရရိွႏိုုင္ျခင္း၊ အစုုိးရ၏ သဘာဝ သယံဇာတ ႏွင့္ဆက္စပ္ေသာ အခြန္ေကာက္ယူမႈ 

အရည္အေသြးအား ပိုုမုုိျမင့္မားေစၿပီး အခြန္စနစ္ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေရးလုုပ္ငန္းစဥ္ကိုု အားေကာင္းေစျခင္း၊ အစုုိးရ၊ 

ကုမၸဏီမ်ားႏွင္ ့လူထုုအေျချပဳအဖြ႔ဲမ်ားအၾကားတြင္ တည္တ့ံခိုုင္ျမေဲသာ နားလည္မႈ၊ ယုုံၾကည္မႈတည္ေဆာက္ရန္ 

အေထာက္အကူျပဳေစၿပီး ႏိုင္ငံေတာ္ဖြံ႔ၿဖိဳးေရးလုပ္ငန္းမ်ားတြင္ ကုမၸဏီမ်ား၏ အခန္းက႑ကုိ ပိုမုိ 

အသိအမွတ္ျပဳလာျခင္း ႏွင့္ ကုမၸဏီမ်ားအတြက္ တည္ျငိမ္ေသာရင္းႏွီးျမဳပ္ႏံွမႈ ပတ္ဝန္းက်င္ကိုုဖန္တီးေပးၿပီး 

လက္ခံက်င့္သုုံးေသာ ႏုုိင္ငံအတြင္းသုုိ႔ အရည္အေသြးျမင့္မားေသာ ႏုုိင္ငံျခားရင္းႏီွးျမဳပ္ႏံွမႈမ်ားဆြေဲဆာင္ရာတြင္ 

အေထာက္အကူျပဳျခင္းတုိ႔ရရွိမည္ျဖစ္ေၾကာင္း ရွင္းလင္းတင္ျပခဲ့ပါသည္။ 

ထုိ႔ေနာက္ သယံဇာတတူးေဖာ္ထုတ္လုပ္ျခင္းလုပ္ငန္းမ်ားဟု ဆုိရာတြင္ ပါဝင္သည့္ အဆင့္မ်ားအေၾကာင္း၊ 

ယင္းတုိ႔ေဆာင္ရြက္ရာတြင္ သတင္းအခ်က္အလက္မ်ားထုတ္ျပန္ရန္ ႏွင့္ လူ႔အခြင့္အေရးတုိ႔ကုုိ 

ေလးစားလုိက္နာရန္လုိအပ္ေၾကာင္း၊ EITI အစီရင္ခံစာတြင္ ပါဝင္သည့္အခ်က္မ်ားအေၾကာင္းကို ရုပ္ပုံမ်ားျဖင့္ 

ရွင္းလင္းခဲ့ၿပီး လက္ရွိ EITI လုပ္ငန္းစဥ္ကုိ အေကာင္အထည္ေဖာ္ေနသည့္ပံုစံကို ရွင္းလင္းတင္ျပခဲ့ပါသည္။ 

ဆက္လက္၍ ၎မ ွ EITI လုပ္ငန္းစဥ္အခ်ိန္ဇယားအေၾကာင္း၊ ျမန္မာႏိုင္ငံ EITI တည္ေဆာက္ပံု ႏွင္ ့
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သုံးပြင့္ဆုိင္ညႊန္ေပါင္းအဖြဲ႔မွ အဓိကပါဝင္ထိန္းေက်ာင္းရန္လုိေသာ လုပ္ငန္းစဥ္မ်ားအေၾကာင္းကုိ 

ရွင္းလင္းတင္ျပခဲ့ပါသည္။  

 

ပထမအစီရင္ခံစာ၏ အႀကံျပဳခ်က္မ်ားအေပၚမူတည္ၿပီး ယခုႏွစ္အစီရင္ခံစာတြင္ ပါဝင္သည့္ ကုမၸဏီအေရ 

အတြက္ တိုးလာျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း၊ Material Threshold ကုိ ေအာက္တုိဘာလ ၂ ရက္ေန႔တြင္ သုံးပြင့္ဆိုင္ 

ညႊန္ေပါင္းအဖြဲ႔အစည္းအေဝးမွ ဆံုးျဖတ္မည္ျဖစ္ေၾကာင္း ရွင္းလင္းတင္ျပခဲ့ပါသည္။ 

ပထမအစီရင္ခံစာကုိ ၂၀၁၃ EITI စံႏႈန္းအတုိင္းထုတ္ျပန္ခဲ့ျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း၊ ဒုတိယအႀကိမ္ EITI 

အစီရင္ခံစာသည္ ၂၀၁၆ စံႏႈန္းကုိ လုိက္နာရမည္ျဖစ္ေၾကာင္း၊ ၂၀၂၀ တြင္ ၂၀၂၀ 

စံႏႈန္အသစ္ထြက္မည္ျဖစ္ေၾကာင္း ႏွင့္ EITI စံႏႈန္းတြင္ ပါဝင္သည့္က႑မ်ားအေၾကာင္း ႏွင့္ လုိအပ္ခ်က္မ်ား 

(၈) ခ်က္အေၾကာင္းကုိ ရွင္းလင္းတင္ျပခဲ့ပါသည္။ 

EITI လုပ္ငန္းစဥ္တြင္ တစ္ႏွစ္လွ်င္ အစီရင္ခံစာ (၂) ေစာင္တင္ရေၾကာင္း၊ EITI အစီရင္ခံစာ ႏွင္ ့ Annual 

Progress Report (APR) ဟုေခၚသည္ ႏွစ္စဥ္တုိးတက္မႈအစီရင္ခံစာကုိ တင္သြင္းရေၾကာင္း၊ APR ကုိ 

consultation process ျဖင့္ ဇူလိႈငလ္တြင္ တင္သြင္းရမည္ျဖစ္ေသာ္လည္း မတင္သြင္းႏုိင္ေသးသည့္အတြက္ 

extension ေတာင္းထား ေၾကာင္း ႏွင့္ လာမည့္ သုံပြင့္ဆုိင္ညႊန္ေပါင္းအဖြ႔ဲအစည္းအေဝးတြင္ ယင္းကုိအတည္ 

ျပဳမည္ျဖစ္ေၾကာင္း ရွင္းလင္းတင္ျပခဲ့ပါသည္။ 

၂၀၁၆ စံႏႈန္းအရ Beneficial ownership ပါလာေၾကာင္း၊ ႀကိဳတင္ျပင္ဆင္သည့္အဆင့္ အေနျဖင့္ပါဝင ္

မည္ျဖစ္ေၾကာင္း ႏွင့္ ၂၀၂၀ ခုႏွစ္တြင္ compulsory မပါမေနရပါဝင္ရမည္ျဖစ္ေၾကာင္း၊ BO 

အဓိပၸာယ္ကုိဖြင့္ဆိုၿပီး Roadmap တင္သြင္းရေၾကာင္း၊ BO consultant ကုိငွားရမ္းထားေသာ္လည္း 
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မစႏုိင္ေသးေသာေၾကာင့္ MSG မွ working definition ကို ဖြင့္ဆုိထားေၾကာင္း၊ ယင္းသည္ ၂၀၁၄-၁၅ ႏွင့္ 

၂၀၁၅-၁၆ ခုႏွစ္တုိ႔အတြက္ ၂ ႏွစ္စာအတြက္သာ အကံ်ဳးဝင္ၿပီး international consultant ေရာက္ရွိလာပါက 

ျမန္မာႏုိင္င၏ံ ဥပေဒမ်ား၊ လုပ္ထုံးလုပ္နည္းမ်ား ႏွင့္ ကုိက္ညီသည့္ အဓိပၸာယ္ဖြင့္ဆုိခ်က္ကုိ ဖြင့္ဆိုမည္ 

ျဖစ္ေၾကာင္း ေျပာၾကားခဲ့ပါသည္။  

၇.၄။ ပထမအႀကိမ္ EITI အစီရင္ခံစာအေပၚ အႀကံျပဳတုိက္တြန္းခ်က္မ်ားအား ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း 

(ေဒၚတာရာေမာင္) 

ေဒၚတာရာေမာင္မွ ပထမအႀကိမ္အစီရင္ခံစာအေပၚမူတည္ၿပီး အႀကံျပဳခ်က္ ၁၄ ခ်က္ထြက္ရွိၿပီး ျဖစ္သည့္ 

အတြက္ ယင္းအခ်က္မ်ားကုိ ထည့္သြင္းစဥ္းစားၿပီး ဒုတိယအစီရင္ခံစာကုိ ထြက္ရွိႏိုင္ေအာင္ ႀကိဳးပမ္းရမည္ 

ျဖစ္ေၾကာင္း၊ ပထမအစီရင္ခံစာတြင္ ကုမၸဏီေလးခုမွ ကိန္းဂဏန္မ်ားေပးရာတြင္ ေနာက္က်ခ့ဲျခင္းေၾကာင့္ 

အႀကံျပဳတုိက္တြန္းခ်က္တြင္ ပါဝင္ခဲ့ေၾကာင္း ရွင္းလင္းေျပာၾကားခဲ့ပါသည္။ 

 

တင္ျပေသာ ကိန္းဂဏန္းအခ်က္အလက္ျပည့္စုံမႈ အခ်က္တြင္ သတင္းအခ်က္အလက္ျပည့္စုံမႈရွိမရွိသည္ 

compliance ျဖစ္မျဖစ္အေပၚ အေရးႀကီးေၾကာင္း၊ ျပည္ေထာင္စုစာရင္းစစ္ခ်ဳပ္ရံုးမွ အစုိးရဌာန အဖြဲ.အစည္း 

မ်ား၏ စာရင္းစစ္ အစီရင္ခံစာကုိ အမ်ားျပည္သူသို႔ ထုတ္ျပန္ျခင္းမရွိသည္ကုိ ေတြ႔ရေၾကာင္း၊ အမ်ားျပည္သူ 

သိရွိႏိုင္ရန္ ျပည္ေထာင္စုစစ္ရင္း စစ္ခ်ဳပ္ရံုး၏ အစီရင္ခံစာမ်ားကုိ ထုတ္ျပန္သင့္ေၾကာင္း ႏွင့္ လုိအပ္သည့္ 

လုပ္ထုံးလုပ္နည္းမ်ားကုိ ျပန္လည္သုံးသပ္ရန္၊ 

ကုမၸဏီ၀င္ေငြခြန္ ေပးေဆာင္မည့္ အခြန္ေဆာင္ေျပစာမ်ား ထုတ္ေပးမႈ ေႏွာင့္ေႏွးၾကန္႔ၾကာျခင္းတြင္ 

၀င္ေငြခြန္ေဆာင္မႈမ်ား ျပည္တြင္းအခြန္ဦးစီးဌာန၏ ေငြစာရင္းစနစ္သုိ႔ ေရာက္ရန္ၾကာျခင္း၊ ေငြေၾကးေပးသြင္းျပီး 
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အနည္းဆုံး တစ္လခန္႔ၾကာမွ အခြန္ေျပစာရရိွတတ္ျခင္းတုိ႔ေၾကာင့္ အခြန္ေျပစာထုတ္ေပးသည့္ အခ်ိန္ကာလ 

ၾကန္႔ၾကာမႈကုိ ျပန္လည္သံုးသပ္သင့္ရန္ ႏွင့္ လုပ္ငန္းခြင္အားနည္းမႈကုိ ရွာေဖြေဖာ္ထုတ္ရန္၊ 

အစီရင္ခံစာ တင္သြင္းသည့္ အခ်ိန္သတ္မွတ္ခ်က္မ်ားတြင္ ကုမၸဏီ (၄)ခုႏွင္ ့ အစုိးရဌာန (၂)ခုျဖစ္သည့္ 

ျပည္တြင္းအခြန္မ်ားဦးစီးဌာန ႏွင္ ့ အေကာက္ခြန္ဦးစီးဌာနတုိ႔မွ တင္သြင္းရာတြင္ ေနာက္က်ေသာေၾကာင့္ 

ၾကိဳတင္စီမံျပင္ဆင္ရန္၊ 

အနာဂတ္ EITI နယ္ပယ္တြင္ စာရင္းတုိက္ဆုိင္စစ္ေဆးစဥ္ကာလအတြင္း ထုတ္လုပ္မႈကုိ ထည့္သြင္းရန္၊ Gem 

& Jade မွ ေက်ာက္မ်က္ရတနာျပပြဲသာမက အခြန္ဘ႑ာေငြအားလုံးထည့္သြင္းရန္၊ ပထမအစီရင္ခံစာတြင္ 

သတၱဳ၊ ေရနံႏွင္ ့သဘာဝဓါတ္ေငြ႔ (၁၀၀ ရာခုိင္ႏႈန္း) ၊ ေက်ာက္မ်က္တုိ႔ပါဝင္ခဲ့သည့္အတြက္ နယ္ပယ္ခ်ဲ.ထြင္ရန္၊ 

ေရအားလွ်ပ္စစ္၊ သစ္ေတာ၊ ငါးလုပ္ငန္းမ်ားအား ေလ့လာရန္၊ ကုမၸဏီမ ွ ႏိုင္ငံပိုင္စီးပြားေရးလုပ္ငန္းမ်ားသုိ႔ 

သြင္းသည့္ အခြန္အခႏွင့္ ႏုိင္ငံပုိင္မွ ဘ႑ာေရး၀န္ၾကီးဌာနသုိ႔ ေပးသြင္းေသာ အခြန္အခမ်ားကုိ စာရင္းဇယား 

ႏွင့္ တုိက္ဆိုင္စစ္ေဆးရန္၊ Material Thresholds ပမာဏကုိ ေလ်ာ့ခ်ရန္၊ ေက်ာက္မ်က္၊ ေက်ာက္စိမ္း ႏွင့္ 

အျခားသတၱဳမ်ားအတြက္ အျခားသင့္ေလွ်ာ္သည့္ အရည္အခ်င္း သတ္မွတ္ခ်က္မ်ားကုိပါ ထည့္သြင္းစဥ္းစားရန္၊ 

ေရနံ၊ သဘာဝဓါတ္ေငြ႔မ်ားအတြက္ ပိုက္လုိင္းျဖတ္ခ ၀င္ေငြမ်ားကုိပါ ထည့္သြင္းရန္၊ ကုမၸဏီမ်ားမွ CSR ကုိ 

ေဖာ္ျပရာတြင္ လုံးေပါင္းျဖင့္ ေဖာ္ျပလ်က္ရွိေသာေၾကာင့္ ယင္းအတုိင္းမဟုတ္လဲ စီမံကိန္းလုပ္ကြက္အလုိက္ 

ေဖာ္ျပရန္၊  

အႏိၱမအက်ိဳးအျမတ္ရရွိမႈ ကုိအဓိပၸာယ္ဖြင့္ဆိုျခင္းတြင္ ရင္းႏီွးျမွဳပ္ႏွံမႈ ျပဳလုပ္သည့္ကုမၸဏီမ်ား၏ ကုမၸဏီ 

ပိုင္ရွင္မ်ားကုိ သိရွိႏိုင္ေစရန္ ထုတ္ျပန္ရန္၊ ရွယ္ယာေစ်းကြက္တင္ေရာင္းခ်သည့္ ကုမၸဏီ၊ ႏုိင္ငံပုိင္စီးပြားေရး 

မဟုတ္သည့္ ကုမၸဏီပိုင္ဆုိင္မႈကုိ ဦးစားေပးသင့္ၿပီး သင္တန္းမ်ားလည္းေပးရန္၊ သင္တန္းမ်ားတြင္ ျဖည့္သြင္း 

ရမည့္ ပံုစံမ်ားကုိပါ တင္ျပျပီး ထုတ္ျပန္ျခင္းကုိ ျပင္ဆင္ႏုိင္ရန္ ညႊန္ၾကားခ်က္မ်ား၊ လမ္းညႊန္ခ်က္မ်ားျဖင့္ 

ပံ့ပိုးေပးရန္ ကုမၸဏီမ်ားႏွင္ ့ ညွိႏိွဳင္းတုိင္ပင္ျပီး မူေဘာင္မ်ားကုိ သေဘာတူထားရန္လုိအပ္ၿပီး ယင္းကိစၥကုိ 

အေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္ Sub-Committee (CSO, ဥပေဒဆုိင္ရာ တာ၀န္ရိွသူမ်ား၊ ကုမၸဏီမ်ား၊ 

ကၽြမ္းက်င္ပညာရွင္မ်ား ႏွင့္ အျခားသက္ဆိုင္သူမ်ား) ပါဝင္ၿပီး ဖြဲ.စည္းရန္အတြက္ MSG အေနျဖင့္ စဥ္းစားသင့္ 

ေၾကာင္း၊ 

တပ္မေတာ္မွ ေက်ာေထာက္ေနာက္ခံျပဳထားသည့္ ကုမၸဏီၾကီးမ်ားကိစၥ ႏွင့္စပ္လ်ဥ္း၍ တပ္မေတာ္ 

ေက်ာေထာက္ ေနာက္ခံျပဳ ကုမၸဏီႀကီးမ်ား၏ ဝင္ေငြ၊ ထြက္ေငြ တို႔ကုိ ပြင့္လင္းစြာေဖာ္ျပရန္ ႏွင္ ့ယင္းဝင္ေငြကို 

ဘယ္ေနရာေတြမွာ အသုံးခ်ေနသလဲကုိ ပြင့္လင္းစြာေဖာ္ျပရန္၊ ႏိုင္ငံပိုင္လုပ္ငန္းမ်ားက့ဲသုိ႔ မွတ္ယူ 

ေဆာင္ရြက္ရန ္ေအာက္ပါအခ်က္မ်ား ထုတ္ေပးရန္လုိအပ္ေၾကာင္း 

- အစုိးရႏွင့္ ဘ႑ာေရးဆက္ႏြယ္မႈ၊ လက္ရွိက်င့္သုံးေနသည့္ စည္းမ်ဥ္း၊ လုပ္ထံုးလုပ္နည္းမ်ား 
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-  သတၱဳတူးေဖာ္ေရး၊ ေရနံႏွင္ ့သဘာ၀ဓာတ္ေငြ႔ ကုမ ၸဏီမ်ားရွိ Beneficial Ownership အေျခအေန 

- ႏိုင္ငံေတာ္၏ ရသုံးမွန္းေျခေငြစာရင္းသုိ႔ ေပးသြင္းမႈႏွင့္ ပ့ံပိုးမႈမ်ား။ 

-  Quasi-fiscal expenditures  

- ႏိုင္ငံအတြင္းလုပ္ကုိင္ေနသည္ ့ တူးေဖာ္ေရးလုပ္ငန္းမ်ားလုပ္ကုိင္ေနသည့္ ပုဂၢလိကမ်ားသုိ႔ ေခ်းေငြေပး 

ျခင္း၊ ေခ်းေငြဆိုင္ရာ အာမခံေပးျခင္းႏွင္ ့အျခားေငြေပးေငြယူကိစၥရပ္မ်ား 

တြင္းထြက္သယံဇာတမ်ား ထုတ္ယူသည့္ လုပ္ငန္းမ်ားႏွင့္ ပတ္သက္သည့္ စာရင္းအင္းႏွင့္ သတင္း 

အခ်က္အလက္မ်ား ထုတ္ျပန္ျခင္းတြင္ တရားဝင္ထုတ္ျပန္ေပးရန္လုိအပ္သည့္သတင္းအခ်က္အလက္မ်ား ႏွင့္ 

လက္ရွိတြင္ စာရင္း၊ သတင္း အခ်က္အလက္အားလုံးကုိ စုစည္းထားေသာ Database မရွိသည့္အတြက္ 

စာရင္းကြျဲပားမႈရွိေနေၾကာင္း၊ ဆက္စပ္သတင္း အခ်က္အလက္မ်ားကုိ တစ္ႏွစ္တစ္ၾကိမ္ ပံုႏိွပ္ထုတ္ေ၀ 

သင့္ေၾကာင္း၊ ႏုိင္င့ံစီးပြားေရးကုိ အေထာက္အပ့ံျဖစ္ေစမႈ အေျခအေန၊ မဟာဗ်ဴဟာ၊ သက္ဆုိင္သည့္ 

အျဖစ္အပ်က္မ်ား၊ အခ်က္အလက္မ်ား၊ လက္ရိွလုပ္ထံုးလုပ္နည္းမ်ားႏွင့္ ေနာင္တြင္ ျပဳလုပ္မည့္ အေျပာင္းအလဲ 

မ်ားကုိ ထည့္သြင္းထုတ္ျပန္ရန္။ 

လုိင္စင္မ်ား မွတ္ပံုတင္ျခင္းႏွင့္စပ္လ်ဥ္း၍ လုပ္ငန္းလုိင္စင္မွတ္ပံုတင္စနစ္ (သို႔) ၊ EITI အစီရင္ခံစာပါ ကုမၸဏီ 

မ်ား၏ အခ်က္အလက္မ်ားပါေသာ မွတ္ပံုတင္စနစ္တစ္ခုရွိရန္လိုအပ္ေၾကာင္း ႏွင္ ့ အားနည္းခ်က္မ်ားအေနျဖင့္ 

အင္တာနက္မွ ၾကည့္ရႈရန္ အေျခအေနမရိွျခင္း၊ လုပ္ပိုင္ခြင့္ လႊဲေျပာင္းျခင္းမ်ားကုိ ကြန္ပ်ဴတာစနစ္တြင္ 

ထ္ိန္းသိမ္းထားျခင္းမရိွျခင္း၊ စာရြက္ကိုသာ အေျခခံေသာ စနစ္ျဖစ္ျခင္း ႏွင္ ့ လုိင္စင္မ်ား၏ နံပါတ္စဥ္ေပးသည့္ 

စနစ္တြင္ စနစ္တက် ၾကိဳတင္နံပါတ္မ်ား ျဖင့္ သတ္မွတ္ထားျခင္းမရွိသည္ကုိေတြ႔ရေၾကာင္း၊ 

ျပည္ေထာင္စု၏ ဘ႑ာေငြအရ အသုံးစာရင္း (ဘတ္ဂ်က္) က်ယ္ျပန္႔မႈႏွင္ ့ ပြင့္လင္းျမင္သာမႈအပုိင္းတြင္ 

ေငြသားအေနျဖင့္ (သုိ႔) ေငြေၾကးမဟုတ္သည့္ အကူအညီမ်ားေဖာ္ျပသင့္ေၾကာင္း၊၂၀၁၃-၂၀၁၄ ဘ႑ာႏွစ္တြင္ 

တြင္းထြက္ သယံဇာတ တူးေဖာ္ေရးမွ ရရိွသည္ ့ ဝင္ေငြကုိ သီးျခားေဖာ္ျပ ထားျခင္းမရွိသည္ကုိေတြ႔ရေၾကာင္း 

ႏွင့္ EITI စံႏႈန္းလုိအပ္ခ်က္ ၃.၆ အရအျခားေငြစာရင္းမ်ားကုိ ေဖာ္ျပရန္၊ 

EITI အစီရင္ခံစာ တင္ျပျခင္း လုပ္ထုံးလုပ္နည္းမ်ားကုိ ဥပေဒျဖင့္ ျပဌာန္းသတ္မွတ္ျခင္းတြင္ EITI အစီရင္ခံစာ 

တင္သြင္းမႈ ဆုိင္ရာႏွင့္ ပတ္သတ္သည့္ ဝတၱရားမ်ား၊ လုပ္ငန္းစဥ္မ်ာအား က်ယ္ျပန္႔စြာ ေဖာ္ျပရန္ ႏွင့္ လက္ရိွ 

က်င့္သုံးေနေသာ ဥပေဒမ်ားႏွင့္ လုိက္ေလ်ာညီေထြရွိေစမည့္ EITI ဥပေဒအား ေရးဆြႏဲိုင္ရန္အတြက္ တြန္းအား 

ေပးေဆာင္ရြက္ရန္၊ 

လုိင္စင္မ်ား ခြဲေ၀ခ်ထားေပးျခင္းတြင္ လိုင္စင္ခ်ထားေပးေသာ လုပ္ငန္းစဥ္အား ျပန္လည္သုံးသပ္ရန္ ႏွင့္ 

ပြင့္လင္းျမင္သာမႈရွိရန္၊ 
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ထုတ္လုပ္မႈအေပၚ အက်ိဳးအျမတ္ခြဲေ၀ေရး စာခ်ဳပ္မ်ား (PSCs) မွ လွ်ိဳ႕၀ွက္ခ်က္ဆုိင္ရာ ျပဌာန္းခ်က္မ်ားတြင္ 

ျမန္မာ့ေရန ံ ႏွင့္ သဘာဝဓာတ္ေငြ႕လုပ္ငန္း လုပ္ကုိငသူ္တုိ႔၏ လုပ္ငန္းမ်ားႏွင့္ဆက္စပ္သည့္ သတင္းအခ်က္ 

အလက္မ်ားအား ထုတ္ျပန္ရန္ ဟန္႔တားထားေသာ ျပဌာန္းခ်က္မ်ားရိွေနသည္ကုိ ေတြ႔ရေၾကာင္း၊ 

ေဒသႏၱရ အဆင့္တြင္ ပြင့္လင္းျမင္သာမႈကုိ အားေကာင္းေအာင္ျပဳလုပ္ျခင္းက႑တြင္ တရားမဝင္သတၱဳ 

တူးေဖာ္ျခင္းမ်ားကုိ ေစာင့္ၾကပ္ၾကည့္ရႈျခင္း၊ လူ႔အခြင့္အေရး ခ်ိဳးေဖာက္ျခင္းမ်ားအား ဟန္႔တားျခင္းဆုိင္ရာ 

ေစာင့္ၾကည့္ေရးယႏၱရားမ်ား တည္ေဆာက္လာရန္ ေဆာင္ရြက္ရာတြင္ တုိင္းႏွင့္ျပည္နယ္အလုိက္ 

ျပႆနာမ်ားကုိ ေျဖရွင္းႏုိင္မည့္ Sub National Coordination Units မ်ားဖြဲ႔စည္းရန္၊ လက္ရွိသတၱဳတြင္းဥပေဒ၊ 

လုပ္ထုံးလုပ္နည္းမ်ား ကုိျပန္လည္သုံးသပ္ျခင္း ႏွင့္လုိအပ္လွ်င္ မြမ္းမံျပင္ဆင္ရန္၊ အုပ္ခ်ဳပ္မႈစနစ ္

ပုိမုိေကာင္းမြန္ၿပီး ဝင္ေငြမ်ားကုိ ဗဟုိႏွင္ ့ မွ်တစြာခြဲေဝသံုးစြဲသည့္ စနစ္တစ္ခု ထူေထာင္ေပးရန္ ႏွင္ ့ျပည္နယ္ႏွင့္ 

တုိင္းအဆင့္ ေဒသဆိုင္ရာ EITI အဖြဲ႔မ်ား ထူေထာင္ေပးရန္ စသည္တို႔ကုိ EITI Interantional Boards အဖဲြ႔မွ 

အႀကံျပဳခ့ဲေၾကာင္း ရွင္းလင္းတင္ျပခဲ့ပါသည္။ 

ယင္းေနာက္ ၎မ ွ ေရနံ၊ သဘာဝဓါတ္ေငြ႔ ႏွင့္ သတၱဴတြင္း ဝန္ႀကီးဌာနတုိ႔ကုိ ယင္းအႀကံျပဳခ်က္မ်ားအား 

တင္ျပရမည္ျဖစ္ၿပီး ၎ဌာနတုိ႔မွလည္း ႏွစ္စဥ္တုိးတက္မႈ အစီရင္ခံစာမ်ားတင္ျပရမည္ျဖစ္ေၾကာင္း၊ 

သက္ဆိုင္ရာဌာနမွ ျပင္ထားသည့္ တုိးတက္မႈအစီရင္ခံစာမ်ားကုိ ယခုလက္ရွိတြင္ Interanational boards 

အဖြဲ႔သို႔တင္ျပထားၿပီး ၎တုိ႔၏ အႀကံျပဳခ်က္မ်ားကုိ ေစာင့္ဆုိင္းလ်က္ ရွိေၾကာင္း ႏွင္ ့ ဒုတိယအႀကိမ္ EITI 

အစီရင္ခံစာကုိ သတ္မွတ္ထားေသာ အခ်ိန္ကာလအတြင္း ၿပီးစီးရန္ ႏွင့္ ယင္းအႀကံျပဳခ်က္မ်ားအတုိင္း 

ေဆာင္ရြက္ႏိုင္ရန္ အတြက္ ႀကိဳတင္ျပင္ဆင္ရမည့္ အခ်က္မ်ားရိွေၾကာင္း၊ ၂ ႏွစ္ စာေဆာင္ရြက္ရမည္ 

ျဖစ္သည့္အတြက္ အခ်ိန္အကန္႔အသတ္ရွိေၾကာင္း၊ အစီရင္ခံစာ၏ သေဘာတရားအရ ႏွစ္စဥ္တုိးတက္မႈရွိရန ္

လုိအပ္ေၾကာင္း ႏွင့္ ပုဂၢလိကက႑မ် ကိုယ္စားလွယ္မ်ားအေနျဖင့္လည္း ပူးေပါင္းပါဝင္ေပးၾကပါရန္ တုိက္တြန္း 

ေျပာၾကားခ့ဲပါသည္။  

ဦးဆန္းဝင္းမွ အစုိးရဌာနမ်ားအတြက္ အႀကံျပဳခ်က္မ်ားႏွင့္စပ္လ်ဥ္း၍ ယခုႏွစ္အတြက္ Margin of error ကုိ ၅ 

ရာခိုင္ႏႈန္းအထိသတ္မွတ္ထားေၾကာင္း၊ ယခုႏွစ္အတြက္ ဘာေၾကာင့္ ၂ ႏွစ္စာတင္သြင္းရသလဲဆုိလွ်င္ ၂၀၁၇ 

ခုႏွစ္အတြက္ ၂၀၁၅ ကိန္းဂဏန္းမ်ားကုိ တင္ရေၾကာင္း၊ တစ္ႏွစ္စာေနာက္က်ခ့ဲသည့္အတြက္ ၂၀၁၈ ခုႏွစ္ 

မတ္လတြင္ ၂၀၁၄-၁၅ ႏွင့္ ၂၀၁၅-၁၆ ဘ႑ာႏွစ ္တုိ႔အတြက္ တင္ျပေပးရျခင္း ျဖစ္ေၾကာင္း၊ ကုမၸဏီ၀င္ေငြခြန္ 

ေပးေဆာင္မည့္ အခြန္ေဆာင္ေျပစာမ်ား ထုတ္ေပးမႈ ေႏွာင့္ေႏွးၾကန္႔ၾကာျခင္းတြင္ IRD တြင္ 
အခြန္ေျပစာမရိွေၾကာင္း၊ ခ်လန္ကုိသာ အခြန္ေျပစာအေနျဖင့္ အသုံးျပဳေၾကာင္း၊ အခြန္ရံုးမွ ခ်လန္တစ္ေစာင္၊ 
အခြန္ထမ္းမွ ခ်လန္တစ္ေစာင္ ႏွင့္ ဘဏ္မွ ခ်လန္တစ္ေစာင္ ယူေၾကာင္း   Other account (OA) အတြက္ 

အႀကံျပဳခ်က္မ်ားႏွင့္စပ္လ်ဥ္း၍ ယခင္ႏွစ္က IA ကုိအစုိးရပိုင္းမွ ေသခ်ာေအာင္ မရွင္းလင္းႏုိင္ခဲ့သည့္အတြက္ 

နားလည္မႈလြမဲွားၿပီး ပါဝင္လာျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း၊ စာရင္းစစ္ခ်ဳပ္ရံုးႏွင့္ စပ္လ်ဥ္း၍ ၎တုိ႔အေနျဖင့္ 
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ကိန္းဂဏန္းအခ်က္အလက္မ်ားကုိ ျပည္ေထာင္စုစာရင္း စစ္ခ်ဳပ္ရံုး (သုိ႔) ႏိုင္ငံေတာ္သမၼတ၏ အမိန္႔စာႏွင့္သာ 

ထြက္ရွိႏုိင္ျခင္းေၾကာင့္ ယင္းက့ဲသုိ႔အႀကံျပဳခ်က္တြင္ ပါဝင္ခဲ့ျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း၊ ယခုႏွစ္တြင္ ျပည္ေထာင္စု 

စာရင္းစစ္ ဥပေဒကုိ ျပင္ဆင္ႏိုင္ေအာင္ ႀကိဳးပမ္းေဆာင္ရြက္လ်က္ရိွေၾကာင္း ႏွင့္ ပုဂၢလိကက႑အေနျဖင့္ 

အစုိးရက႑မွေဆာင္ရြက္ေနသည္မ်ားကုိ သိရွိေစရန္အတြက္ တင္ျပျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း ေျပာၾကားခ့ဲပါသည္။ 

ယင္းေနာက္ ေဒၚတာရာေမာင္မွ အႀကံျပဳခ်က္နံပါတ္ငါးျဖစ္သည့္ အႏၱိမအက်ိဳးအျမတ္ရရွိမႈ ႏွင့္စပ္လ်ဥ္း၍ 

အီးအုိင္တီအုိင္စံႏႈန္းအရ ပါဝင္ရျခင္းျဖစ္ၿပီး ယင္းကုိႏုိင္ငံတုိင္းမွ အဓိပၸာယ္ ဖြင့္ဆုိရၿပီး ၂၀၂၀ ခုႏွစ္တြင္ 

ႏိုင္ငံတိုင္းမွ ထည့္သြင္း ေဆာင္ရြက္ရမည္ျဖစ္ေၾကာင္း၊ BO consultant ကုိ ငွားရန္းစီစဥ္ေနေၾကာင္း၊ ၎မွ 

ျမန္မာႏုိင္ငံႏွင့္ ကုိက္ညီသည့္၊ ဥပေဒမ်ားႏွင့္ ကုိက္ညီသည့္ BO အဓိပၸာယ္ကုိ ဖြင့္ဆုိမည္ျဖစ္ၿပီး 

အစီရင္ခံစာတင္သြင္းသည့္ အခ်ိန္မီေစရန္အတြက္ သုံးပြင့္ဆုိင္ညႊန္ေပါင္းအဖြ႔ဲမ်ား၏ သေဘာတူညီခ်က္ျဖင့္ BO 

အဓိပၸာယ္ဖြင့္ဆုိခ်က္ကုိ ႀကိဳတင္ဖြင့္ဆုိထားခ့ဲေၾကာင္း၊ ဒုတိယအစီရင္ခံစာတြင္ Beneficial Ownership သည္ 

template တစ္ခုအျဖစ္ပါဝင္လာမည္ျဖစ္ေၾကာင္း ႏွင့္ beneficial ownership (BO) အဓိပၸာယ္ဖြင့္ဆိုခ်က္ကို 

ရွင္းလင္းခဲ့ပါသည္။ 

ယင္းေနာက္ politically exposed person (PEP) ၏ အဓိပၸာယ္ဖြင့္ဆုိခ်က္မ်ားကုိ ရွင္းလင္းခဲ့ၿပီး domestic 

PEPs၊ Foreign PEPs ႏွင့္ ႏုိင္ငံတစ္ကာအဖြဲ႔အစည္းမ်ား၏ PEPs တြင္ပါဝင္ႏုိင္သည့္ သူမ်ားအေနျဖင့္ 

မည္သည့္အဆင့္ရွိရမည္ကုိ ရွင္းလင္းခဲ့ပါသည္။  

ေက်ာက္မ်က္က႑မွ တာဝန္ရွိသူမ်ားအေနျဖင့္ ေအာက္တုိဘာလ (၃) ရက္ေန႔တြင္ template training 

ကုိက်င္းပလွ်င္ တက္ေရာက္ေပးၾကပါရန္ ႏွင့္ ေတာင္းခံသည့္ေဒတာမ်ားကိုလည္း အခ်ိန္မီေပးပုိ႔ႏိုင္ရန္ 

ပူးေပါင္းပါဝင္ေပးရန္ ေျပာၾကားခဲ့ပါသည္။  

MEITI တြင္ အၿမဲတမ္းအဖြ႔ဲဝင္ မျဖစ္ေသးသည့္အတြက္ ႏိုင္ငံျခားရင္းႏွီးျမွပ္ႏွံမႈမ်ား ေကာင္းေကာင္း 

မဝင္ေသးေၾကာင္း ႏွင့္ အရည္အေသြးျပည့္မီသည့္ အစီရင္ခံစာကုိ အခ်ိန္မီထြက္ရွိေပးႏိုင္မွသာလွ်င္ ႏုိင္ငံျခား 

ရင္းႏီွးျမွပ္ႏွံမႈမ်ားဝင္ေရာက္လာၿပီး အစုိးရ၊ ပုဂၢလိကက႑ ႏွင့္ ျပည္သူမ်ားအတြက္ အက်ိဳးအျမတ္ရရိွမည္ 

ျဖစ္ေၾကာင္း၊ ယင္းအတြက္ EITI လုပ္ငန္းစဥ္ႏွင္ ့ စပ္လ်ဥ္း၍ သိရွိလုိသည္မ်ားရိွပါက ေမးျမန္းႏုိင္ေၾကာင္း 

ေျပာၾကားခ့ဲပါသည္။  

အေမး - ေက်ာက္မ်က္က႑မွ၂ ရက္ေန႔ ႏွင့္ ၃ ရက္ေန႔တြင္ လာတက္လွ်င္ ဘာေတြႀကိဳတင္ျပင္ဆင္ 

ထားရမလဲ။ ဘက္ဂ်က္အဖြဲ႔ကုိ ေခၚလာဖုိ႔လုိသလား သိခ်င္ေၾကာင္း ေမးျမန္းခဲ့ပါတယ္။ အေသးစိတ္ျပင္ဆင္ဖုိ႔ 

လမ္းညႊန္ေပးရန္ ေျပာၾကားခ့ဲပါတယ္။ 

အေျဖ - ေအာက္တိုဘာလ ၃ ရက္ေန႔တြင္ ယင္းသင္တန္းကုိ က်င္းပမည္ျဖစ္ၿပီး အမွန္တစ္ကယ္ 

ေဒတာျဖည့္သြင္းမည့္သူမ်ား တက္ေရာက္ေပးရန္၊ ၂၀၁၄ ဧၿပီလ ၁ ရက္ေန႔မွ ၂၀၁၆ မတ္လ ၃၁ ရက္ေန႔အထိ 
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၂ ႏွစ္စာ ကုမၸဏီမ်ားမွ ေပးသြင္းထားသည့္ အခြန္မ်ားကုိ ေဖာ္ျပေပးရမည္ျဖစ္ေၾကာင္း၊ အခြန္ကို 

လုံးေပါင္းမဟုတ္ဘဲ အေသးစိတ္ေဖာ္ျပေပးရန္ (ဥပမာ- Custom duty, commercial tax, coporate income 

tax) ယင္းတို႔ကုိေသးခ်ာေဖာ္ျပေပးရန္၊ ဘယ္ဌာနကုိ ဘယ္ေလာက္ပမာအထိ ေပးအပ္ၿပီးလဲကုိ 

အေသးစိတ္ေဖာ္ျပရန္ ႏွင့္ ထုတ္လုပ္မႈအပုိင္းပါပါဝင္လာၿပီး ဘယ္ေလာက္ပမာထုတ္လုပ္ၿပီး အခြန္ 

ဘယ္ေလာက္ေပးသလဲေဖာ္ျပေပးရန္ ႏွင္ ့ CSR အတြက္ အသုံးစရိတ္မ်ားအား အေသးစိတ္ေဖာ္ျပေပးျခင္း 

အျပင္ In-kind ပမာဏာမ်ား၊ ပိုင္ဆိုင္သည့္ အေဆာက္အဦးမ်ား ကုိေဖာ္ျပေပးရန္ ႏွင့္ ယင္းတုိ႔ကုိ template 

ထဲတြင္ထည့္သြင္းေဖာ္ျပေပးရမည့္ျဖစ္သည့္အတြက္ ဆရာတုိ႔အေနႏွင္ ့ ဘယ္သူေတြတက္ရမလဲကုိ 

ပိုသိမည္ထင္ေၾကာင္း၊ ယင္းအခ်က္အလက္မ်ားကုိ ၎တုိ႔ကုိယ္တုိင္ စစ္ေဆးၿပီး လက္မွတ္ေရးထုိးရမည့္ 

သူမ်ား/ အဆင့္မ်ားကုိ သတ္မွတ္ထားေၾကာင္း ႏွင့္ ယင္းအခ်က္အလက္မ်ားကုိ NCS 

ရံုးသုိ႔ေပးပုိ႔ရမည္ျဖစ္သည့္အတြက္ ကုမၸဏီမ်ားကုိ follow up လုိက္ရန္အတြက္ ကုမၸဏီမ်ား၏ 

အဓိကဆက္သြယ္ရမည့္သူမ်ား၊ လိပ္စာမ်ားကုိ ေရးေပးေစခ်င္ေၾကာင္း၊ ယခုႏွစ္တြင္ field visit 

ပါဝင္သည့္အတြက္ ဖားကန္႔ဧရိယာကုိ ေရြးထားၿပီး ကုမၸဏီကုိေတာ့မေရြးရေသးေၾကာင္း၊ ယင္းကုိ IA မွ 

စစ္ေဆးမည္ျဖစ္ၿပီး ယင္းကုမၸဏီကုိ ေရြးခ်ယ္ရာတြင ္ Material Threshold ျဖတ္ရာတြင္ပါဝင္သည့္ 

ေဒတာမ်ားအားလုံးကုိ ျပရန္အဆင္သင့္ျဖစ္ေနသည့္ ကုမၸဏီကုိ ေရြးခ်ယ္မည္ျဖစ္ေၾကာင္း၊ ကုုမၸဏီမ်ားဘက္မွ 

ေျပာျပေပးႏုိင္လွ်င္ ပို၍အဆင္ေျပမည္ျဖစ္ေၾကာင္း၊ အခ်ိန္ကာလအေနျဖင့္ ၂ ႏွစ္စာေဆာင္ရြက္ရမည္ျဖစ္ၿပီး 

ေဒတာျဖည့္ရန္ တစ္လသာရရွိသည့္အတြက္ ကုမၸဏီတစ္ခုခ်င္းစီမွ ၿပီးလွ်င္ အျမန္ဆုံးေပးပုိ႔ေပးႏုိင္လွ်င္ 

အဆင္ေျပေၾကာင္း၊ ယင္းတုိ႔အားလုံးၿပီးမွ IA မွ အစီရင္ခံကို မတ္လမတုိင္မီ ထြက္ရွိရမည္ျဖစ္ၿပီး ယင္းကုိ 

သုံးပြင့္ဆုိင္ညႊန္ေပါင္းအဖြဲ႔မွ အတည္ျပဳေပးၿပီး International Secretariat သု႔ိတင္ပို႔မည္ျဖစ္ေၾကာင္း 

ေျဖၾကားခ့ဲပါသည္။ 

NCS အေနျဖင့္ေမတၱာရပ္ခံခ်င္သည္မွာ reporting training ၿပီးလွ်င္ သတင္းအခ်က္အလက္မ်ားကို 

တက္ႏိုင္သမွ် မွန္မွန္ကန္ကန္ ႏွင့္ အခ်ိန္မီေပးပို႔ေပးပါရန္ ေျပာၾကားခ့ဲပါသည္။ 

အေမး - ယခုႏွစ္အတြက္ Materail Threshold ႏွင့္ စပ္လ်ဥ္း၍ သိခ်င္ေၾကာင္း ေမးျမန္းခ့ဲပါတယ္။ 

အေျဖ - ၂၀၁၃-၁၄ အေတြ႔အႀကံဳအရ ေရနံ ႏွင့္ သဘာဝဓါတ္ေငြ႔ က႑ကုိ ၁၀၀ ရာခုိင္ႏႈန္းပါဝင္ေၾကာင္း၊ 

ေက်ာက္စိမ္းေက်ာက္မ်က္က႑ကို 10 billions သတ္မွတ္ၿပီး ကုမၸဏီေပါင္း ၂၀ ပါဝင္ၿပီး သတၱဴက႑ 

ႏွင့္စပ္လ်ဥ္းၿပီး 0.25 billion သတ္မွတ္ထားၿပီး ကုမၸဏီေပါင္း ၁၄ ခုေက်ာ္ပါဝင္ခဲ့ေၾကာင္း၊ ယခုႏွစ္အတြက္ 

Materail Threshold ကုိ ေအာက္တုိဘာလ ၂ ရက္ေန႔တြင္ သုံးပြင့္ဆုိင္ညႊန္ေပါင္းအဖြဲ႔မွ 

ဆုံးျဖတ္မည္ျဖစ္ေၾကာင္း၊ ႏုိင္ငံမ်ားမွ ပုံစံအမ်ိဳးမ်ိဳးအေပၚမူတည္ၿပီးသတ္မွတ္ေၾကာင္း၊ အခ်ိဳ႕မွ production 

အေပၚမူတည္ေၾကာင္း၊ အခ်ိဳ႕က revenues အေပၚမူတည္ၿပီးသတ္မွတ္ေၾကာင္း၊ ျမန္မာႏုိင္ငံအေနျဖင့္ 

revenues အေပၚမူတည္ၿပီး သတ္မွတ္ေၾကာင္း ရွင္းလင္းတင္ျပခဲ့ပါသည္။ 
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ပုဂၢလိကက႑မွ ကုိယ္စားလွယ္တစ္ဦးမွ ကုမၸဏီမ်ားကုိ ဖိတ္ၾကားမည္ဆုိလွ်င္ တစ္ပတ္ခန္႔ 

ႀကိဳတင္အေၾကာင္းၾကားေပးရန္ ႏွင္ ့ ႏုိင္ငံျခားသားမ်ားအတြက္ translation devices စီစဥ္ေပးရန္ 

အႀကံျပဳေျပာၾကားခ့ဲပါသည္။ 

ယခုပြဲအတြက္ NCS အေနျဖင့္ စက္တင္ဘာလ ၁၈ ရက္ေန႔ကတည္းက ကုမၸဏီမ်ားကုိ ဖိတ္ၾကားရန္ 

ဖိတ္စာေပးပုိ႔ခဲ့ေသာ္လည္း ဖိတ္ၾကားရမည့္ ကုမၸဏီမ်ားစာရင္းကုိ မရရိွေသးဘဲ လြန္ခဲ့တ့ဲရက္ကမွ IA ဆီမ ွ

ကုမၸဏီမ်ားစာရင္းကုိ ရရွိခဲ့ေသာေၾကာင့္ ေနာက္က်ခဲ့ျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း ႏွင့္ ေအာက္တိုဘာလ (၃) 

ရက္ေန႔အတြက္ ဌာနမွကုမၸဏီမ်ားကုိ ဖိတ္ၾကားေပးမည္ျဖစ္ၿပီး ယခုကတည္းကစတင္ဖိတ္ၾကားေနၿပီဟု 

သိရေၾကာင္း ႏွင့္ interpreters မ်ားလည္းစီစဥ္ထားေၾကာင္း ေျပာၾကားခ့ဲပါသည္။ 

၈။ ေနာက္ဆက္တြမဲ်ား 

၈.၁။ ေနာက္ဆက္တြ ဲ(၁) အခမ္းအနားအစီအစဥ္ 

 

ျမန္မာ့ EITI လုုပ္ငန္းစဥ္ႏွင့္ အစီရင္ခံစာအတြက္ လုုပ္ငန္းရွင္မ်ားႏွင့္ ေတြ႔ဆုုံေဆြးေႏြးညိွႏိွဳင္းသည့္ 

အလုုပ္ရုုံေဆြးေႏြးပြအဲစီအစဥ္ 

အခ်ိန္ အေၾကာင္းအရာ ဦးေဆာင္ေဆြးေႏြးမည့္သူ 

၉:၀၀ - ၉:၃၀ 
ၾကိဳဆိုုႏွဳတ္ခြန္းဆက္ျခင္း၊ မိတ္ဆက္ျခင္း ႏွင့္ အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြဲ 

ရည္ရြယ္ခ်က္အား ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း 
ဦးထြန္းေပၚဦး 

၉:၃၀ - ၁၀:၀၀ 

အီးအိုင္တီအိုင္အေၾကာင္းသိနားလည္ေစရန္ ႏွင့္ ၎၏ လုပ္ငန္းစဥ္ 

(အခ်ိန္ဇယား) အား ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း။  

တက္ေရာက္လာသူမ်ားမွ ေမးျမန္းေဆြးေႏြးျခင္း။ 

ဦးဆန္း၀င္း 

၁၀:၀၀ - ၁၀:၃၀ 
၂၀၁၆ အီးအိုင္တီအိုင္ စံႏႈန္းမ်ားအေၾကာင္း ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း။ 

တက္ေရာက္လာသူမ်ားမွ ေမးျမန္းေဆြးေႏြးျခင္း။ 
ေဒၚတာရာေမာင္ 

၁၀:၃၀ - ၁၁:၀၀ ေကာ္ဖီေသာက္နားျခင္း  
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၁၁:၀၀- ၁၂:၀၀ 

ပထမအႀကိမ္ MEITI အစီရင္ခံစာအတြက္ အႀကံျပဳခ်က္မ်ားအား 

ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္း ႏွင့္ ယခုုႏွစ္တြင္ ဆံုုးျဖတ္အတည္ျပဳထားသည့္ 

ထည့္သြင္းမည့္အခ်က္မ်ားအား တင္ျပေဆြးေႏြးျခင္း။ 

တက္ေရာက္လာသူမ်ားမွ အျပန္အလွန္ေဆြးေႏြးေမးျမန္းျခင္း။ 

ေဒၚတာရာေမာင္ 

၁၂:၀၀ - ၁၂:၃၀ 
ၾကိဳတင္ျပင္ဆင္မႈမ်ားအတြက္ ညွိႏွိဳင္းျခင္းႏွင့္ ဆက္သြယ္ရမည့္ 

ကိုုယ္စားလွယ္မ်ား စာရင္းရယူျခင္း ႏွင့္ ေဆြးေႏြးပြဲအား အဆံုုးသတ္ျခင္း 
ေဒၚတာရာေမာင္ 


